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1. Formandens velkomst  
Formanden (FMD), Carsten Rasmussen, takkede for en god overdragelse fra afgående 
FMD. Forretningsudvalget (FU), med nyvalgte Søren Knudsen som næstformand, er klar 
efter Danmarks Veteraners (DV) repræsentantskabsmøde. FMD har overværet flere ak-
tiviteter i Veteranstøtten (VS), som alle har været gode oplevelser. Ved Action 24 i Fre-
dericia var Informationsudvalget, Aktivitetsudvalget og Veteranrådgivningen i ilden, og 
alle klarede det godt. 
VS var godt repræsenteret ved Hærløbet, både som deltagere og som hjælpere. Tak for 
indsatsen. 
VS deltog med sin fane og 7 faner fra DV i modtagelsen af H.M. Kong Frederik d. X i 
Fredericia den 20. maj 2024 forud for Royal Run. VS deltog med hold både i Fredericia 
og København.  
DV og VS er repræsenteret under Folkemødet på Bornholm, dels ved FMD under to de-
batter, og dels ved Vagn Risager på sin Info-cykel.  
FU holder økonomimøde med Veterancentret den 30. maj 2024. 

 
2. Forretningsudvalget 

 
a. Policy vedrørende kønskrænkende adfærd. 

Idrætsudvalgets oplæg til en policy for VS vedrørende forebyggelse af og håndtering 
af kønskrænkende adfærd (KKA) blev drøftet, og der var i FMD-gruppen enighed 
om at lade dette forslag blive den gældende policy for VS. FU vil redaktionelt til-
passe dokumentet. På sigt kan denne policy også overføres til at være gældende for 
DV medlemsdel. 
Idrætsudvalgets oplæg har forinden dette møde været sendt i høring ved bl.a. Kvin-
delige Veteraner, hvorfra der dog ikke er modtaget et svar.  
FMD påpegede, at en policy på området er en hjælp til at forpligtige hinanden til en 
korrekt optræden og håndtering af evt. tilfælde af KKA. 
 

b. Annoncering af aktiviteter. 
Aktiviteter i udvalgene skal annonceres, så alle veteraner har mulighed for at orien-
tere sig om dem. Samtidig giver det synlighed for omverdenen omkring VS aktivite-
ter. Der ses tre primære områder for orientering: 1) VS/DV hjemmeside 2) Veteran-
portalen 3) Sociale Medier (SoMe). Send også gerne opslag om aktiviteterne som 
Cc til Veterancentret (VETC) og DV foreninger i området for aktivitetens afholdelse. 
Per Amnitzbøl pegede på risiko for at VS opslag forsvinder i mængden af øvrige in-
formationer. Det kræver en vis synlighed i opslaget at komme forrest. 
Jørn Hvenegaard mindede om, at udvalgene i annoncering skal nævne både udvalg 
og VS/DV. Agner Skjøt tilsluttede sig dette. Der er mange og forskellige ”veterantil-
bud” på nettet, så det er vigtigt, at VS/DV navn og logo fremhæves.  
 

c. Båndlægning af pladser til udfordrede veteraner. 
FMD bad udvalgene om at være opmærksomme på de veteraner, som pga. person-
lige udfordringer ikke på minuttet er klar til at tilmelde sig aktiviteter. VS skal sikre, at 
det ikke kun er de ressourcestærke veteraner, som kommer på tilmeldingslisterne. 
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Der skal båndlægges et antal pladser til brug for udpegede deltagere af VETC, vete-
rankoordinatorer (VETKOOR) og Veteranrådgivningen. Disse pladser skal tilbydes, 
før aktiviteten lægges på SoMe for alm. tilmelding. Jørn Hvenegaard og Anders 
Hansen pegede på aktiviteter i henholdsvis Idrætsudvalget og Friluftsudvalget, hvor 
det er udvalgene, som udpeger deltagerne efter forudgående samtaler/fysiske tests. 
 

d. Samarbejde mellem udvalg, Veteranrådgivningen, Veterancentret og veteran-
koordinatorer. 
VETKOOR har samlet sig i regionale ERFA-grupper, og på tidligere møder med FU 
har flere ERFA-grupper udtrykt ønske om en løbende dialog med VS/DV. I VS kan 
det særligt komme Veteranrådgivningen til gode. Veteranrådgivningens frivillige i de 
forskellige regioner kan således med fordel deltage i VETKOOR regionale ERFA 
grupper, så der etableres direkte samarbejdsrelationer mellem disse grupper og Ve-
teranrådgivningen. 
VETC har tidligere udtrykt anerkendelse af, at Veteranrådgivningen udvikler sig til at 
være mere opsøgende. 
 

e. Rekruttering og uddannelse af nye frivillige til Veteranstøtten. 
Det er FMD indtryk, at VS skal blive bedre til bredt at rekruttere og uddanne nye fri-
villige til udvalgene. Der er behov for annoncering, også for at vise offentligheden, 
hvad VS er. 
Anders Hansen gjorde opmærksom på nødvendigheden af uddannede friluftinstruk-
tører på de ofte krævende ture, udvalget arrangerer. Agner bemærkede, at nye frivil-
lige til Veteranrådgivningen næppe vil kunne findes via en bred annoncering. FMD 
pegede på, at der givet vis også blandt nye frivillige vil kunne findes egnede til dette 
udvalg.  
Efter en drøftelse af behov for rekruttering og uddannelse af frivillige til udvalgene 
enedes FMD-gruppen om i 2025 at afsætte et fælles beløb under FU til uddannelse 
af særlige funktioner i udvalgene f.eks. friluftsinstruktører til Friluftsudvalget og bisid-
dere til Veteranrådgivningen.  
FMD pointerede, at alle frivillige, der hverves enten ved direkte kontakt eller via 
hvervekampagner til VS, skal gennemgå en grundlæggende uddannelse efterfulgt af 
en funktionsuddannelse i respektive udvalg. Frivillige i VS skal have mulighed for at 
tilegne sig nye kompetencer. Formålet hermed er at sikre et højt kompetenceniveau 
og at gøre det mere attraktivt at være frivillig.  
 

f. Digitalisering af informationsindsatsen. 
FMD finder det nødvendigt, at VS styrker sin brug af PR- og INFO-film, der kan vi-
ses på skærme ifm. VS/DV infostande på markeder, messer, udstillinger m.v. 
Ligeledes skal der i VS udvikles flere digitaliserede info-virkemidler. Det kræver øre-
mærkning af penge i VS budget.  
Idrætsudvalget viste en film om VETCAMP som eksempel på info-virkemidler. 
Anders Hansen fandt det vigtigt, at VS ser på virkemidlets formål, og hvad vi vil 
opnå. Endvidere skal pris og forventet effekt holdes op mod hinanden. Visninger på 
SoMe vurderes at give bedst effekt. En info-film bør dække alle udvalg i VS.  
Per Amnitzbøll var enig i, at et info-virkemiddel skal dække hele VS område, alle ud-
valg. 
FMD konkluderede, at FU og Informationsudvalget udarbejder en Info-årsplan 2025 
for VS.  
 

g. Folkemødet 
Vagn Risager, hjulpet af tilmeldte veteraner, vil turnere med VS Info-cyklen. 
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FMD deltager i to debatter 1) Veteraner som samfundsressource 2) Behov for natio-
nal veteranstrategi. Begge foregår ombord på HJV-fartøjet Hjortø. 
 

h. Børneattester 
Enighed om, at alle udvalg indhenter børneattester på tilknyttede frivillige. Skal være 
gennemført inden Årsmødet. Opbevares indledningsvis ved sekretæren og på sigt 
ved den fælles sekretariatsfunktion. 

 
3. Udvalgene, status år til dato. 

a. Aktivitetsudvalget 
Der er tilknyttet 6 frivillige til udvalget. Flere familiearrangementer ved f.eks. Madsby 
Legepark, Bonbon-land og Fårup Sommerland, hvor VETC deltager med samtale-
gruppe i sidstnævnte.  
Gensynstur til Kosovo er gennemført i april 2024 med rigtig mange og gode tilbage-
meldinger.  
Indkodning af svarrubrikker i Billetto skal være mere detaljeret, bl.a. er det strengt 
nødvendigt at kende aldersopdeling på tilmeldte børn aht. billetprisen. Antal børn og 
voksne skal også kendes til den årlige afrapportering. 
Udvalget vil stille spørgsmål ved, om visse gensynsture til missionsområder fortsat er 
nødvendige. 
FMD svarede, at der ifm. fremtidig anerkendelse af veteraner kan være tematisk fo-
kus på missionsområder, hvilket så også vil afspejle sig i gensynsturene.  
 

b. Friluftsudvalget 
Vinterfjeldsturen vel gennemført og film fra turen er lagt på Facebook. 
Udvalget har deltaget på Outdoor festival, hvor der var ca. 20.000 deltagere. Mange 
besøg af veteraner og pårørende. Udvalget har kun resurser til at deltage i en festi-
val om året. 
Fortræning til Islandsturen er gennemført, og alle deltagere vurderes egnet til turen, 
som gennemføres medio juni 24.  
Familiekanoturen er i opslag og gennemføres i uge 27. 
Sheltertur kaldet "Ro i naturen" er i opslag og gennemføres i weekenden uge 25. 
Efter sommerferie gennemføres flere events hvor man kan lave eget friluftsgrej, og 
en større Sveriges tur er på programmet. 
 

c. Idrætsudvalget 
Jørn Hvenegaard fremførte et tidligere ønske om at indkøbe funktionelt idrætstøj til 
de særligt udvalgte idrætshold. Det er f.eks. Hærløbet og Royal Run, hvor mindre 
hold på 10 – 15 udfordrede veteraner træner sig op til at gennemføre løbene.  
Der udspandt sig en drøftelse af behov, funktionalitet og branding af DV/VS samt fi-
nansiering. Det sluttede af med enighed i FMD-gruppen om at kunne anskaffe funkti-
onel idrætsbeklædning til særlige arrangementer og til udvalgenes instruktører. Der-
udover anskaffer Informationsudvalget fortsat profilbeklædning, hvis primære formål 
er at skabe PR- og opmærksomhed omkring VS.  
Funktionel idrætsbeklædning skal på tværs af udvalgene have et ensartet udseende 
(tekst, logo og trykning). Udvalgene budgetterer selv med indkøb af funktionel 
idrætsbeklædning.  
FMD bad udvalget om inden udgangen af 2024 at få afsluttet forberedelsen til at 
indgå en rammeaftale med Hjemmeværnskommandoen vedrørende støtte til Nijme-
genholdet. 
 

d. Informationsudvalget 
Udvalget har deltaget i et antal briefinger af udsendte/hjemkomne hold fra INTOPS. 
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DV/VS info-folderen skal genoptrykkes. Kun ca. 100 ekspl. på lager. Der er god ef-
terspørgsel på ny fold-op med DK-kort og placering af DV foreninger. 
Deltagelsen i Action 24 holder sig indenfor budgettet. 
Der er faste periodiske udgifter, som skal indlægges i budgettet f.eks. hvert tredje år 
ca. 45.000,- kr. til indkøb af veteran pins.  
FMD bad udvalget om at udarbejde en plan til FU for anskaffelse af info-materiale i 
resten af 2024 og 2025.  

 
e. Uddannelsesudvalget 

Planlægger udviklingsseminar for DV HB og VS FMD-gruppe i efteråret 2024.  
Skal aktiveres mhp. at forberede grundkurser for nye frivillige til VS, jf. drøftelsen re-
fereret i pkt. 2.e. 

 
f. Veteranrådgivningen 

18 personer tilknyttet udvalget, fordelt over hele landet. De to rådgivere på Bornholm 
virker ligeledes som bisiddere, hvor det ønskes af de bornholmske veteraner. En ny 
rådgiver, som har speciel viden inden for forsikringsområdet, har støttet nogle vete-
raner. Stabil fastholdelse af frivillige. Udvalget modtager i gennemsnit 1 – 3 tlf. op-
kald i døgnet. Udviklingsseminar afholdt 11. – 12. maj d.å. med næsten fuld delta-
gelse, herunder indlæg fra VETKOOR Julie Hasselager, Århus Kommune. Veteran-
rådgivningen har nedsat en intern arbejdsgruppe, som arbejder med en udvikling af 
en særskilt informationsindsats, som skal gøre udvalget mere synligt.          

 
4. Økonomi 

a. Fordeling af resterende penge fra budget 2023. 
VETC har godkendt overførsel til budget 2024 af ikke anvendte midler i 2023 på kr. 
181.182,-, der fordeles således: 

I. Aktivitetsudvalget:  
120.000,- kr. til dækning af Kosovo-gensynstur og yderligere en familieaktivi-
tet. 

II. Informationsudvalget:  
41.182,- kr. til dækning af info-virksomhed ved bl.a. Action 24. 

iii. 20.000,- kr. til Veteranrådgivningen til udvikling af udvalgets opgaveløsning. 
 

b. Budget 2024 
VETC har godkendt VS budget 2024 med adskillelse af Informationsudvalg og Ud-
dannelsesudvalg samt tilførsel af ikke anvendte midler fra 2023. Kopi af justeret 
budget 2024 er tilsendt udvalgene. 
Kopi af saldobalance år til dato tilsendes respektive udvalg.  
FMD pegede på nødvendighed af at gennemgå budget 2024, saldobalance, i løbet 
af september for at samle op på ikke anvendte midler og om nødvendigt omdispo-
nere indenfor budgettet.   
Der var enighed om det justerede budget 2024.  
 

c. Forberedelse af budget 2025. 
Udgangspunktet er et samlet budget på 3,2 mio. kr. 
Udgangspunktet for udvalgenes budget er som for 2024, minus ekstra tildeling.  
Budgetmøde med VETC forventes holdt medio oktober 24.(tentativt) 
Udvalgenes budgetforslag 2025 skal være FU i hænde senest den 28. september 
2024. 
VS budgetforslag 2025 gennemgås på formandsmødet den 1. november 2024 i Vis-
senbjerg. Herefter fremsendes budgetforslag 2025 til VETC. 
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5. Mødefrekvens Formandsudvalget 2024-25 
FU finder ikke værdi i at fortsætte forsøget med samtidige fællesmøder og separate mø-
der mellem DV HB og VS FMDGRP. 
FU anbefaler en årlig mødecyklus  i VS formandsgruppe med:  

 
a. Et videomøde og et fysisk møde i hvert halvår. 
b. Et årsmøde i begyndelsen af november. 
c. Et – to fysiske møder om året i respektive udvalg. 

 
FMD-gruppen enige i fremover at holde separate møder og i ovennævnte mødefre-
kvens. 
 

6. Eventuelt 
a. Jørn Hvenegaard fremførte et ønske om en policy for uddeling af VS skjold. FU vil 

se på spørgsmålet. Udvalgene gør sig klar til en drøftelse af emnet på næste møde. 
b. VS modtog indbydelse fra det svenske veteranforbund om deltagelse i en stor golf-

turnering. Henset til omfanget af de økonomiske omkostninger forbundet med delta-
gelse blev FMD-gruppen enige om at melde afbud. Jørn iværksætter.  

c. Veteranrådgivningen opfordrede til at gøre reklame for udvalget i fm. kontakt med 
andre veteraninitiativer. 
 

7. Næste møde i VS Formandsgruppe gennemføres som videomøde på Teams torsdag 
den 12. september kl. 17:00 – 19:00. 

  
 
 
 
 
 

 
Carsten Rasmussen   Jens Morten Jørgensen 
Formand     Sekretær 
      Referent 


